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Особенностью проектируемого пульсирующего реактора НЕПТУН яв-
ляется возможность развития колебательной неустойчивости, причина кото-
рой – наличие положительной обратной связи по реактивности, обусловлен-
ной динамическим изгибом твэлов вследствие его неоднородного разогрева 
в течение импульса делений. 

Данная работа посвящена обоснованию постановки экспериментов на 
импульсном реакторе БАРС-5М, результаты которых будут использованы для 
верификации модели динамического изгиба твэла. В ходе работы была пред-
ложена постановка эксперимента, подобраны методы и средства измерений, 
проработана конструкция измерительного устройства. 
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The distinctive feature of the designed pulsing reactor NEPTUN is the 
potential for the oscillatory instability, which arises from the presence of positive 
feedback on reactivity due to the dynamic bending of fuel elements (TVELs) 
resulting from their non-uniform heating during the fission pulse. 

This study is dedicated to justifying the establishment of experiments on the 
pulse reactor BARS-5M, the results of which will be utilized for the verification of 
the dynamic bending model of the fuel element. Throughout the course of this 
work, an experimental setup has been proposed, measurement methods and 
instruments have been selected, and the design of the measuring device has been 
developed. 


